
Bolesławskie Prezentacje nr 3/ 2024 (263)  Egzemplarz bezpłatny

 
 

 

 
 

 
 

 
 
 

mgr inż. Krzysztof Dudziński



2 |

Bolesławskie Prezentacje  ∠ 3 /2024 (263)



| 3 



4 |

Bolesławskie Prezentacje  ∠ 3 /2024 (263)

W tym roku dzień kobiet trwał u nas 

niczym dobrej jakości róże! 8 i 11 

marca 2024 roku panie świętowały w bo-

lesławskim dworze. Były brawa, uśmiechy, 

gorące rytmy, kwiaty. Życzenia, dedykacje, 

żarty. Dobra tradycja warta powielania 

przez kolejne lata. Kilka pokoleń kobiet od-

nalazło i zrodziło niepowtarzalną ponad-

czasową atmosferę świętowania. 

Wart uwagi był świetny dialog występują-

cych na scenie z publicznością. I chociaż tą 

publiczność próbował zaczarować magik 

Łukasz Kupniak, to i tak panie dały się ocza-

rować dopiero podczas koncertu  Rozrywko-

wej Kapeli Parkowej pod saksofonem Wójta 

Gminy Bolesław Krzysztofa Dudzińskiego. 

Na saksofonie zagrał Krzysztof Dudziński, 

na perkusji Marek Molęda, na klawiszach 

Mieciu Skorus, na basie Tadziu Kańczuga, 

a na gitarach wszelakich Andrzej Jasica. Za-

chwyciły nas kobiece głosy wokalistek: Miro-

sławy Chochół, Marty Kaczmarczyk, Rozalii 

Dessauer oraz Mai Kaczmarczyk. Imprezę 

prowadziła dyrektor Centrum Kultury w Bo-

lesławiu  Barbara Rzońca, potem dżentel-

meńsko dalszą część koncertu poprowadził 

Dawid Sadowski. Trwała róża z pracowni ce-

ramicznej w Krzykawce była pięknym sym-

bolem tych dni. Wręczali ją nasi radni.

- W życiu każdego mężczyzny pojawiają się 

kobiety: matka, babcia, siostry, koleżanki. 

Jesteście jak ten 8 cud świata. Życie bez Was 

byłoby niemożliwe. Jesteście solą tej ziemi. 

A my jak ta odrobina pieprzu – powiedział 

do zgromadzonych w bolesławskim dwo-

rze pań Wójt Gminy Krzysztof Dudziński, 

któremu śpiew tego dnia wychodził równie 

dobrze jak żarty i składanie życzeń. Balony 

całe w złocie i butelkowej zieleni nikły wo-

bec urody licznie zgromadzonych pań, które 

świętowały 8 marca jako… ósmy  cud świata. 

11 marca, kiedy odbywał się Dzień Kobiet 

na bis, dodatkowo przypadał Dzień Soł-

tysa. Warto w tym miejscu wspomnieć, że 

na 12 sołectw gminy Bolesław, aż 11 pań jest 

Sołtyskami.

Bycie kobietą przy takiej muzyce i w ta-

kiej atmosferze jest o wiele łatwiejsze niż 

w szarej codzienności. Wszak nie od dziś 

wiadomo, że najwięcej witaminy mają 

polskie dziewczyny.

Piszę ten tekst. Biorę do ręki białą kartkę 

papieru… Trzymam ją dwoma palcami… 

Przykładam drugą dłoń, także dwa palce… 

Przedzieram… Idzie bardzo łatwo, bez żad-

nego wysiłku, dziecinnie prosto… Ciąg dalszy 

prezentacji… Biorę teraz do ręki całą ryzę 

papieru… Trudno to utrzymać dwoma pal-

cami… Szybko zdrętwieją… I nie da rady , by 

taką ryzę przedrzeć… Już nawet nie palcami, 

ale całą siłą dłoni… A przecież w tej ryzie są 

na pozór zwyczajne kartki papieru. Każdą 

z nich może przedrzeć  moja wnuczka dwoma 

paluszkami. Kartki są jednak razem, to daje 

ciężar, siłę i opór. A gdyby ktoś chciał jednak 

to zniszczyć… Jest na to metoda. Wystarczy 

ryzę rozpakować, wyjmować każdą kartkę 

osobno i ją przedzierać. Da radę, to tylko 

kwestia czasu! O co w tym wszystkim 

chodzi? Chodzi o to, by być razem! W działa-

niu i zabawie. Chodzi o to, byśmy byli razem, 

byśmy sobie pomagali, byli za siebie odpowie-

dzialni, wspierali siebie. Kobiety są od tworze-

nia dobrych relacji! W jedności kobiet siła.

 Beata Bazan-Bagrowska

W jedności kobiet siła!
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Nam warto zaufac!
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Dobiegają końca prace przy budowie 

domów kontenerowych

Przy ulicy Kopalnianej w Bolesławiu po-

wstały cztery dwulokalowe budynki wolno-

stojące wykonane w systemie prefabryko-

wanych kontenerów, które niebawem będą 

pełnić funkcje mieszkań komunalnych. 

Budynki są wyposażone w instalacje we-

wnętrzne: wodną i kanalizacyjną, elek-

tryczną, odgromową (uziemienie i ochronę 

przepięciową) oraz wentylację i ogrzewanie 

indywidualne grzejnikami elektrycznymi. 

Wykonawca w ramach umowy wykonuje 

też prace związane z zagospodarowaniem 

terenu, tj. zjazd z drogi gminnej publicznej 

wraz z wewnętrznym układem komunika-

cji - drogami wewnętrznymi, miejscami po-

stojowymi dla samochodów, miejscem pod 

wiatę śmietnikową, dojściami do projekto-

wanych budynków oraz elementami małej 

architektury.  

Zakończenie prac przewiduje się na koniec 

marca 2024 roku.

Trwa budowa kanalizacji sanitarnej  

w miejscowościach Krze i Małobądz

W połowie lutego 2023r. została podpisana 

umowa z wykonawcą i rozpoczęła się reali-

zacja inwestycji pn. „Budowa kanalizacji sa-

nitarnej w części miejscowości Krze i Mało-

bądz w Gminie Bolesław, zlewnia P5 – ETAP 

I” w ramach drugiej edycji Programu Inwe-

stycji Strategicznych – Rządowego Fundu-

szu Polski Ład.

Bezzwrotna dotacja w kwocie 4.791.981,15 

zł oraz środki własne gminy w wysokości 

2.211.738,46 zł zostaną przeznaczone na wy-

konanie sieci kanalizacji sanitarnej w sys-

temie grawitacyjno-ciśnieniowym wraz 

z pompownią ścieków, z odprowadzeniem 

ścieków do Oczyszczalni Ścieków w La-

skach za pośrednictwem istniejącej infra-

struktury kanalizacyjnej będącej własno-

ścią gminy Bolesław. 

Ułożenie rurociągów w większości prze-

widziano w drodze asfaltowej. Roboty dro-

gowe obejmują frezowanie 7 cm warstwy 

asfaltu na całej szerokości drogi oraz roz-

biórkę podbudowy na szerokości wykopu. 

Odtworzenie podbudowy zostanie wykona-

ne na szerokości wykopu, natomiast asfal-

towej warstwy wiążącej i ścieralnej na całej 

szerokości drogi.

Umowny czas zakończenia inwestycji to 

sierpień 2024 roku. 

Przebudowa ulicy Leśnej w Laskach i ulicy 

Chmielnej w Bolesławiu

Rozpoczął się kolejny etap inwestycji pn. 

„Przebudowa ulicy Leśnej w miejscowości 

Laski oraz ulicy Chmielnej w miejscowości 

Bolesław”.

Po wykonaniu projektu i uzyskaniu doku-

mentów uprawniających do realizacji robót 

budowlanych wykonawca rozpoczął prace 

w terenie - na ul. Leśnej w Laskach. 

Wykonawca jest w trakcie uzgodnień i uzy-

skiwania dokumentów niezbędnych do re-

alizacji robót na ul. Chmielnej w Bolesławiu, 

więc roboty budowlane rozpoczną się na 

tej drodze nieco później. Przypomnijmy, że 

głównym celem przebudowy obu dróg jest 

uporządkowanie i odprowadzenie wód opa-

dowych, które - szczególnie po intensyw-

nych deszczach - zbierają się na jezdni. 

Pod koniec ubiegłego roku na ulicy Leśnej 

i Chmielnej miała miejsce wymiana sieci 

wodociągowej wykonana przez PWiK w Ol-

kuszu. Jej celem była nie tylko wymiana wy-

służonej infrastruktury wodociągowej, ale 

przede wszystkim przesunięcie przyłączy 

Inwestycje 
gminne

ul. Leśna w Laskach
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(tam, gdzie było to możliwe) poza asfalt, do 

granicy działek, aby na wypadek ewentual-

nej awarii, nie trzeba było niszczyć nowej 

nawierzchni drogi. Kolejny etap prac PWiK 

zaplanował na ostatnie dni marca b.r.

Po umieszczeniu w drodze niezbędnej infra-

struktury kanalizacji deszczowej na nowe 

warstwy podbudowy z kruszywa łamane-

go stabilizowanego mechanicznie zostaną 

położone nowe warstwy asfaltu (wiążąca 

o grubości 6 cm i ścieralna o grubości 4 cm). 

Zjazdy do posesji zostaną przebudowane 

i wyłożone kostką betonową. 

Na czas przebudowy na ul. Leśnej została 

wprowadzona czasowa zmiana organizacji 

ruchu. 

Po uzyskaniu decyzji ZRID prace w terenie 

rozpoczną się również na ulicy Chmielnej 

w Bolesławiu.   

Mieszkańców oraz korzystających z re-

montowanych dróg kierowców i pieszych 

przepraszamy za wszelkie utrudnienia 

i prosimy o wyrozumiałość. 

Postepowanie zakupowe na remont zabyt-

kowych organów w bolesławskim kościele 

Jesienią ubiegłe-

go roku pisaliśmy, 

że zadanie pn. 

„Restauracja, re-

nowacja i rekon-

strukcja organów 

Rieger – Opus 1371 

w Kościele p.w. 

M a c ie r z y ń s twa 

NMP i św. Michała 

Archanioła w Bolesławiu” znalazło się na liście 

inwestycji, które otrzymają dofinansowanie 

z Rządowego Programu Odbudowy Zabytków. 

Zgodnie z założeniami programu wnioskodaw-

cą w programie była gmina Bolesław, lecz be-

neficjentem będzie Parafia Rzymskokatolicka, 

której wniosek o dofinansowanie został wy-

łoniony w wyniku ogłoszonego przez gminę 

naboru. Dofinansowanie w kwocie 974 893,71 zł 

stanowi 98% wartości całego zadania. Zostanie 

ono udzielone w formie dotacji przekazanej 

ze środków rządowych, zatem gmina będzie 

w praktyce pośrednikiem w przekazaniu tych 

środków. Gmina służy też wsparciem w czyn-

nościach związanych z ogłoszeniem i prze-

prowadzeniem postępowania zakupowego 

prowadzonego na podstawie ustawy Prawo 

Zamówień Publicznych. W chwili pisania tego 

artykułu trwa sprawdzanie oferty złożonej 

w wyniku postepowania zakupowego ogłoszo-

nego na początku 2024 roku. 

Trzeba w tym miejscu zaznaczyć, że bez za-

biegów i zaangażowania wójta  oraz pracow-

ników gminy w pozyskanie tych środków, 

bez wsparcia merytorycznego konserwato-

rów zabytków i organmistrzów, nie byłby 

możliwy kompleksowy remont instrumen-

tu i jego obudowy, bo sama parafia nie pora-

dziłaby sobie z takim wydatkiem.  

O kolejnych etapach tego zadania, w szcze-

gólności zakresie prac konserwatorskich, 

będziemy na bieżąco informować czytelni-

ków Bolesławskich Prezentacji.  

Przetarg na remont korytarzy w budyn-

ku Szkoły Podstawowej w Bolesławiu 

ogłoszony

Jesienią ubiegłego roku została rozstrzy-

gnięta II edycja Rządowego Programu Od-

budowy Zabytków. Oprócz środków na 

zadanie pn. „Konserwacja pokrycia dacho-

wego – gontu drewnianego na zabytkowym 

dworku w Krzykawce” Gmina Bolesław 

otrzymała także dofinansowanie na remont 

korytarzy w budynku Szkoły Podstawowej 

w Bolesławiu. 

Dzięki środkom rządowym, stanowiącym 

do 98% wartości całego zadania, korytarze 

w starej części szkoły, liczącej blisko 86 lat, 

zostaną odnowione. 

W ramach remontu planowane jest odno-

wienie i podkreślenie historycznych, za-

chowanych elementów wnętrza budynku 

oraz uporządkowanie elementów współ-

czesnych w obrębie korytarzy na parterze, 

piętrze i w przyziemiu, zachowanie, utrwa-

lenie i uzupełnienie istniejącego lastriko 

na posadzce oraz na parapetach, wyekspo-

nowanie historycznych łuków i gzymsów, 

ukrycie nieuporządkowanych instalacji 

elektrycznych oraz przeciwpożarowych, 

usunięcie istniejącego wykończenia z tynku 

mozaikowego i wykonanie gładzi na ścia-

nach, usunięcie starego oświetlenia oraz 

montaż nowych punktów oświetleniowych 

i włączników elektrycznych, wykonanie 

obudowy istniejących rur instalacyjnych, 

malowane ścian i sufitów, instalacji c.o. i ba-

lustrady, wykonanie okładzin z cegły nawią-

zującej do zewnętrznej elewacji zabytko-

wego budynku, wykonanie tematycznych 

grafik i murali oraz ścian magnetycznych do 

ekspozycji prac uczniów.

Wykonanie remontu przewidziane jest 

w miesiącach letnich, tj. od VI-VIII 2024 roku. 

korytarze szkolne - wizualizacja  
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W ostatnim numerze Bolesławskich Prezentacji przypomnieli-

śmy historię oraz dotychczas wykonane prace na działkach po 

byłym Instytucie Odlewnictwa, które zostały zakupione w grud-

niu 2022 roku przez Zakład Gospodarki Komunalnej „Bolesław”  

Sp. z o. o. Zgodnie z obietnicą, że będziemy informować o postępach 

prac związanych z centrum Bolesławia, prezentujemy koncepcję 

urbanistyczno-architektoniczną zagospodarowania tego terenu. 

CENTRUM  
BOLESŁAWIA
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7 marca 2024 roku, podczas uroczystej Sesji Rady Gminy Bole-

sław, wręczono najbliższej rodzinie Tomasza Sawickiego akt 

nadania tytułu „ZASŁUŻONY DLA GMINY BOLESŁAW” oraz pa-

miątkowy medal. 

Z wnioskiem o uhonorowanie Tomasza Sawickiego 15 listopada 2023 

roku wystąpił do Rady Gminy Wójt Krzysztof Dudziński. 31 stycz-

nia 2024 roku Rada Gminy Bolesław podjęła jednogłośnie uchwałę 

o nadaniu pośmiertnie tytułu „ZASŁUŻONY DLA GMINY BOLE-

SŁAW”, a   podczas uroczystej sesji Rady Gminy nastąpiło oficjal-

ne wręczenie aktu nadania tego tytułu rodzinie zmarłego. W akcie 

tym czytamy: Rada Gminy Bolesław Uchwałą nr LV/532/2024 z dnia  

31 stycznia 2024 roku nadała pośmiertnie Panu Tomaszowi Sawickie-

mu tytuł ZASŁUŻONY DLA GMINY BOLESŁAW w dowód uznania 

dla dorobku twórczego, podejmowane inicjatywy oraz krzewienie 

wiedzy o sztuce, historii, zabytkach i tradycjach regionu.

Na zaproszenie Ewy Dychtoń – Przewodniczącej Rady Gminy oraz 

Krzysztofa Dudzińskiego Wójta Gminy na uroczystość przybyła 

rodzina, przyjaciele i współpracownicy śp. Tomasza Sawickiego. To 

wyraz wdzięczności, wielkiego szacunku i pamięci o artyście, histo-

ryku, znawcy regionu, autorze licznych wydawnictw i publikacji 

oraz radnym IV i V kadencji, który swoje życie związał na trwałe 

z Gminą Bolesław. Liczne wspomnienia o człowieku wielu talentów, 

jakim był Tomasz Sawicki, wywołało uzasadnienie wniosku, które 

odczytał Wójt Gminy. Podczas uroczystej sesji Przewodnicząca Ewa 

Dychtoń odczytała treść podjętej w styczniu uchwały, a następnie 

- wspólnie z Wójtem - przekazała najbliższej rodzinie akt nadania 

i pamiątkowy medal. 

Niezwykle wzruszającym gestem było wręczenie przez Wójta córce 

wyróżnionego artysty jednego z ostatnich obrazów taty przedsta-

wiającego dworek w Krzykawce, który będzie przypominać niezwy-

kły talent Tomasza Sawickiego i miejsce, w którym spędził więk-

szość swojego zawodowego życia.   

Uroczystość zakończyło wystąpienie żony Tomasza Sawickiego, 

Katarzyny. Podziękowała wszystkim, którzy przyczynili się do uho-

norowania dorobku twórczego jej męża, zaliczając go w poczet osób 

zasłużonych dla gminy. 

***

Przypomnijmy. 

Tytuł HONOROWY OBYWATEL GMINY BOLESŁAW (ustanowiony 

przez Radę Gminy Bolesław w 2004 roku) nadano Józefowi Liszce 

(w 2024 roku), Henrykowi Czerniakowi (w 2005 roku) i Janinie Ku-

bańskiej (w 2005 roku), zaś tytuł ZASŁUZONY DLA GMINY BOLE-

SŁAW (ustanowiony przez Radę Gminy Bolesław w 2006 roku) przy-

znano Zofii Lorek (w 2006 roku), Danucie Wiesławie Cieślik (w 2006 

roku), Klarze Marzec (w 2007 roku), Zbigniewowi Strasiowi (w 2009 

roku - pośmiertnie). 

Do  grona wyróżnionych za szczególne osiągnięcia dla naszej gminy 

w tym roku dołączył Tomasz Sawicki. 

TOMASZ SAWICKI
ZASŁUŻONY DLA GMINY BOLESŁAW
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28 stycznia 2024 roku na obiektach Rekordu w Bielsku-Białej 

miał miejsce turniej finałowy Młodzieżowych Mistrzostw 

Polski w Futsalu U-15. Drużyna gospodarza turnieju wysoko poko-

nała przeciwników (Rekord Bielsko-Biała - Jantar Ustka 8:1) i zo-

stała Mistrzem Polski w kategorii U-15. 

Wśród wyróżniających się zawodników zwycięskiej drużyny 

znajduje się 15-letni Szymon Czerniak, mieszkaniec naszej gminy, 

który uczy się i trenuje w Bielsku-Białej. 

W jednym z artykułów o wspaniałym zwycięstwie młodych za-

wodników czytamy: 

„Szczególnie finał był popisem bielskiej młodzieży. Już w 83. 

sekundzie gry rok młodszy od reszty kolegów z zespołu Rekordu 

Łukasz Góral sfinalizował akcję rozegraną przez Bartosza Wój-

cika i Szymona Czerniaka. Także w 6. minucie spotkania snajper 

bielszczan był w odpowiednim czasie we właściwym miejscu, a gdy  

w 9. minucie skompletował hat-tricka, pieczętując tytuł króla strzel-

ców turnieju, to było już jasne, że największy puchar pozostanie 

w Cygańskim Lesie. Tym bardziej, że będący na fali zespół z Bielska-

-Białej 47 sekund później po solowej akcji Szymona Czerniaka ustalił 

wynik pierwszej połowy na 4:0.

Po przerwie umiejętnie rotujący zawodnikami Andrea Bucciol, 

który w całym turnieju korzystał ze wszystkich 14 zawodników, wy-

korzystał cały potencjał i szybko się okazało, że atutem Rekordu 

jest drużyna. Konrad Słonka w 15. minucie dobitką swojego strzału 

rozpoczął „bramkobranie” w drugiej połowie. Jego śladem poszedł 

Szymon Czerniak, dobijając w 17. minucie do pustej bramki piłkę po 

strzale Łukasza Górala w poprzeczkę.

Wprawdzie Michał Mothke w 23. minucie strzelił honorowego 

gola dla zespołu z Ustki, ale ostatnie słowo, należało do Rekordu, bo 

w ostatniej minucie gry w odstępie 20 sekund, najpierw Michał Sta-

rzykowski, a następnie Maciej Nowak zamknęli listę strzelców.”

Szymonowi, jego rodzicom i trenerom gratulujemy i życzymy 

kolejnych sukcesów. 

Wiktor Szyguła z Lasek już od naj-

młodszych lat pasjonował się spor-

tem. Zaczął trenować piłkę nożną w klubie 

„Orbita” Bukowno, mając zaledwie 7 lat. 

Dobre wzorce czerpał od swojego taty, 

Zbigniewa Szyguły, wieloletniego piłkarza 

GLKS ”Laskowianka”, który odnosił zna-

czące sukcesy w regionie, dając Wiktorowi 

dobry przykład i - wspólnie z żoną Martą 

-potężne wsparcie dla syna. 

Do trzynastego roku życia, po przejściu 

z Orbity, dalej uprawiał piłkę nożną w La-

skach, lecz nie stronił też od innych dyscy-

plin. Bardzo dobre wyniki osiągnął w tenisie 

stołowym, kilkakrotnie zwyciężając w słyn-

nym w naszej gminie turnieju w Laskach. 

Był także piąty w wojewódzkich zawodach 

w badmintonie. 

Na prawdziwą jednak pasję natrafił w dys-

cyplinach siłowych. Podobała mu się kultu-

rystyka i podnoszenie ciężarów. Podobnie 

jak wcześniej mocno zaangażował się i nie 

trzeba było długo czekać na sukces. Samo-

dzielnie trenując, doszedł do bardzo poważ-

nych wyników, zarówno w wyciskaniu na le-

żąco, przysiadzie czy martwym ciągu. Uznał 

wówczas, że w celu poprawy techniki, unik-

nięcia złych nawyków, należy tę dyscyplinę 

uprawiać dalej pod okiem fachowca. Nawią-

zał więc współpracę z trenerem Wiktorem 

Nogą ze Stowarzyszenia „Centrum Formy” 

w Dąbrowie Górniczej. To okazało się bardzo 

trafnym posunięciem, gdyż po zaledwie 10-

ciu miesiącach treningów zdołał poprawić  

swój wynik w trójboju o 95 kg łącznie.

8 marca 2024 roku Wiktor wystartował 

w swych pierwszych zawodach rangi ogól-

nopolskiej TSK (Trójbój Siłowy Klasyczny) 

w Knurowie  i tam zajął pierwsze miejsce 

w kategorii do 74 kg do lat 18 z przewagą aż 

52,5 kg nad drugim zawodnikiem. Uzyskał 

190 kg w przysiadzie, 122,5 kg w wyciskaniu 

na ławce  i 192,5 kg w martwym ciągu, łącznie 

505 kg. 

Jest przekonany, że to dopiero początek 

jego przygody z ciężarami. Ta wygrana dała 

mu pewność, że przy zaangażowaniu jak 

dotychczas, przy konsekwencji, która go 

cechuje, w nadchodzących Mistrzostwach 

Polski w TSK w dniach 14-16 czerwca w War-

szawie jest w stanie swym występem za-

chwycić sporą już grupę swych wielbicieli.

Plany Wiktora na przyszłość są naprawdę am-

bitne, trzymajmy kciuki!

 Stanisław Staroń

fot. Śląski Związek Piłki Nożnej  
(Szymon Czerniak – w dolnym rzędzie – pierwszy od lewej)

Utalentowani sportowcy z Lasek 

Narodziny Gwiazdy

Mistrz Polski w futsalu
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Przytaczamy rozmowę z Tomaszem Ciuba, Prezesem Zarządu Centrum Medyczne  
BOLMED w Bolesławiu, jaka ukazała się w Przeglądzie Olkuskim 22 marca 2023 roku.

Dużo zmian i wiele się działo w ostatnim czasie 

w Ośrodku Zdrowia w Bolesławiu – czy wszystkie 

działania udało się zrealizować zgodnie z planem? 

Teraz spotykamy się przy okazji ponownego uru-

chomienia Pracowni RTG po wymianie aparatu na 

nowe cyfrowe urządzenie – czyli inwestycje? 

Tak, za nami okres dużych zmian zarówno organiza-

cyjnych jak i personalnych, a dzisiaj z perspektywy 

czasu mogę powiedzieć, że nie tylko opanowaliśmy 

sytuację, ale jest ona stabilna i pozwala na planowa-

nie kolejnych działań inwestycyjnych mających na 

celu zwiększenie naszych usług dla Pacjentów.

Dlatego zakup nowego aparatu RTG?

Tak, postęp w digitalizacji usług zdrowotnych tro-

chę wymusił na nas decyzję o zakupie tego aparatu. 

Nowe urządzenie i jego oprogramowanie znacząco 

skraca czas diagnostyki, jest również  tańsze i wy-

godniejsze w użytkowaniu. Obraz badania jest pra-

wie natychmiast dostępny na monitorze u lekarza 

specjalisty – to duża wygoda zarówno dla Lekarza, 

jak i Pacjenta. 

Kto będzie mógł korzystać z Państwa Pracowni 

RTG?

Pracownia RTG przede wszystkim zabezpiecza na-

sze potrzeby w zakresie poradni specjalistycznych, 

które wymagają diagnostyki obrazowej. To porad-

nia urazowo-ortopedyczna, chirurgii ogólnej oraz 

otolaryngologiczna. Poza wymienionymi prowa-

dzimy również poradnię neurologiczną, dermatolo-

giczną i okulistyczną - w ramach której wykonujemy 

m.in. zabieg kapsulotomii przy użyciu lasera YAG.

Te wszystkie poradnie udzielają konsultacji Pa-

cjentom bezpłatnie? Ile trzeba czekać na wizytę?

Tak, wszystkie działają i są finansowane w ramach 

kontraktu z NFZ, czyli bezpłatnie dla Pacjenta. Je-

żeli chodzi o konsultacje u Lekarzy Specjalistów, 

to w zależności od rodzaju Poradni terminy wizyt 

ustalane są z Pacjentem na bieżąco (w pierwszym 

możliwym terminie). Dokładamy starań, aby ter-

miny te były możliwie jak najkrótsze. Cały czas 

pracujemy nad zwiększeniem dostępności Lekarzy 

Specjalistów dla naszych Pacjentów.

Właśnie, wszędzie słyszymy o braku lekarzy, szcze-

gólnie pierwszego kontaktu i pediatrów. Jak u Pań-

stwa wygląda sytuacja z Lekarzami Podstawowej 

Opieki Zdrowotnej?

Tak, Lekarz Rodzinny to bardzo poszukiwana spe-

cjalność. My też mieliśmy w okresie wakacyjnym, 

a właściwie do końca września, przejściowe braki 

kadrowe w tym zakresie. Nie był to łatwy czas za-

równo dla naszego Personelu, jak i naszych Pacjen-

tów. Szukaliśmy wszyscy: Zarząd Spółki, Pracownicy 

i Przedstawiciele Gminy, odbyliśmy razem z Panem 

Wójtem Krzysztofem Dudzińskim szereg spotkań 

z Lekarzami i te działania przyniosły efekty. 

Dzisiaj Centrum Medyczne BOLMED, w ramach 

udzielanych świadczeń Podstawowej Opieki 

Zdrowotnej, zapewnia porady Lekarzy z zakre-

su Medycyny Rodzinnej oraz Pediatrii. Łącznie 

w ośrodku pracuje na stałe 4 Lekarzy. W zasa-

dzie wszystkie wizyty Pacjentów odbywają się 

na bieżąco. To bardzo podniosło komfort naszej 

pracy. Myślę, że Pacjenci też dostrzegają zmiany 

na lepsze, są pozytywne reakcje, zdarzają się po-

dziękowania – to miłe.

Nie można się do Was dodzwonić!? – czy to prawda?

To częste twierdzenia Pacjentów, którzy nie mogą 

połączyć się z Rejestracją Ośrodka Zdrowia przez 

telefon – zresztą nie tylko w Bolesławiu. Uważam, że 

ten problem udało nam się rozwiązać – mamy wy-

kwalifikowane osoby obsługujące rejestrację, telefo-

niczny system kolejkowy informuje Pacjenta o czasie 

oczekiwania na połączenie, zatem odpowiadając na 

Pani pytanie: NIE – to nieprawda, można się do nas 

dodzwonić – jednak czasem trzeba chwilę zaczekać 

na swoją kolejkę. Rejestracja telefoniczna czynna 

jest w godzinach 8.30 - 17.00, a OŚRODEK ZDROWIA 

pracuje od poniedziałku do piątku w godzinach 8.00 

- 18.00.

Jakie plany na przyszłość, będą kolejne inwestycje?

Plany są - chcemy się rozwijać, rozmawiamy z no-

wymi Lekarzami Specjalistami, dalej będziemy in-

westować w nowy sprzęt medyczny – właśnie ode-

braliśmy nowy aparat USG, niedawno zakupiliśmy 

laser do kapsulotomii - na bieżąco rozmawiamy 

o potrzebach i staramy się w ramach swoich moż-

liwości je realizować. Przeorganizowaliśmy pracę 

Personelu Medycznego i Lekarzy, aby zwiększyć 

ich dostępność dla Pacjentów - co ważne w tych 

działaniach wspierały i wspierają nas Władze Gmi-

ny Bolesław. Pan Wójt Krzysztof Dudziński wielo-

krotnie uczestniczył w rozmowach i spotkaniach 

dotyczących służby zdrowia. Nie zawsze było miło 

i przyjemnie, mieliśmy swoje problemy - ale wspól-

nie podjęte działania przynoszą pozytywne efekty. 

Dziękuję Panu za rozmowę i życzę Państwu reali-

zacji tych planów.

Również dziękuję. Korzystając z okazji, że rozma-

wiamy w okresie przedświątecznym, chciałbym 

złożyć Wszystkim życzenia zdrowych i spokojnych 

Świąt Wielkanocnych. 

aparat RTG, fot. BOLMED

aparat USG, fot. BOLMED

laser okulistyczny, 
fot. BOLMED
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REKLAM
A

Gabinet stomatologiczny wiadczy us tystyczne:
 Leczenie zachowawcz ros ych
 Leczenie kana owe 
 Koron ty porcelanowe 
 Protezy akrylowe, szkieletowe, kombinowane
 Usuwanie z leczny ta ych
 Profesjonalna higienizacja (scaling + piaskowanie)

W gabinecie przyjmuje chirurg stomatologiczny.

Gabinet czynn godzinach:
Pn, r, Pt  9:00 – 18:00

Wt 14:00 – 20:00 Czw 9:00 – 20:00

Rejestracja telefoniczna pod nr 696 382 504
 www.stomatologia-bukowno.pl 

Dla przypomnienia
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Członkowie Grup Terenowych, które 

działają w ramach Stowarzyszenia 

Straż Ochrony Przyrody, powołanego na 

terenie naszej gminy w lutym 2022 roku, 

podjęły w 2023 roku liczne działania służą-

ce m.in. ochronie środowiska naturalnego.

Strażnicy ochrony przyrody – samodzielnie 

lub wspólnie z uczniami Szkoły Podstawo-

wej w Krzykawie - brali udział w akcjach 

sprzątania najbliższej okolicy (łąk, lasów). 

Brali udział w porządkowaniu polany wokół 

pomnika F. Nullo w Krzykawce przed obcho-

dami 160. rocznicy bitwy pod Krzykawką. 

Podczas objazdów po terenie zgłaszali służ-

bom miejsca nielegalnego składowania lub 

porzucania śmieci. 

Pod koniec czerwca 2023 roku grupa tereno-

wa SSOP Bolesław pod patronatem Zarządu 

Wojewódzkiego SSOP Małopolska zorga-

nizowała na „Podlasce” w pobliżu pomnika 

F. Nullo trzydniowe zajęcia terenowe dla 

dzieci i młodzieży w wieku od 11 do 18 lat. 

Ich głównym celem było uwrażliwienie na 

piękno przyrody i różne formy jej ochrony 

oraz zaznajomienie się z musztrą wojskową. 

Członkowie SSOP prowadzili zajęcia z ob-

sługi broni pneumatycznej oraz zgrywania 

przyrządów celowniczych (nauka strzela-

nia), uczyli musztry wojskowej, stopni woj-

skowych oraz musztry pola walki (porusza-

nie się na polu walki, maskowanie itp.).  

Cały rok aktywnie współpracowali z ZPS  

w Krzykawie. W styczniu 2023 roku przepro-

wadzili zajęcia z przedszkolakami nt. bez-

pieczeństwa podczas ferii zimowych, a pod 

koniec października dla uczniów szkoły zor-

ganizowali zabawę taneczną pn. „Dzień Dyni”. 

Aktywnie współpracowali przy organizacji 

imprez gminnych (obchody 160. rocznicy bi-

twy pod Krzykawką), parafialnych (dożynki 

Parafii Polskokatolickiej w Krzykawie-Mało-

bądzu) i szkolnych (Dzień Ziemi, Święto Pie-

czonego Ziemniaka). Ponadto uczestniczyli 

w Dniach Storczyka zorganizowanych przez 

SSOP w Miechowie, Święcie Dziękczynie-

nia w Kluczach  oraz gminnych obchodach 

Święta Niepodległości zorganizowanych 

przez Wójta Gminy Bolesław. 

Członkowie SSOP brali też udział w kilku-

dniowym poszukiwaniu mieszkanki Sław-

kowa. 

Zorganizowali ponadto zbiórkę karmy dla 

psów i kotów ze schroniska dla zwierząt 

w Bolesławiu.  

Oprac. na podstawie 

Sprawozdania Grupy Terenowej SSOP 

Gminy Bolesław za 2023 rok

Zdjęcia udostępnione przez SSOP

Działania Stowarzyszenia  
Straży Ochrony Przyrody  

w Gminie Bolesław
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Święta pachnące dobrą relacją

„I wiem, gdy łzę swoją trzymam
jak złoty kamyk z procy –

zrozumie mnie mały Baranek
 z najcichszej Wielkiej Nocy”. 

Jan Twardowski, „Wielkanocny pacierz”

Wiosna. Przełom marca i kwietnia. W  końcówce zimy wydaje się, 

że już tak zawsze ciemno, bez kolorów będzie. A tu nagle buch: jasno, 
zielono, świeżo, pachnąco. Tak w przyrodzie, jak i w życiu. Czasem 

szarość, monotonia, mroki, ciemności, podtopienia, zapadliska 

wszelakie. A tu nagle buch: jasno, zielono, świeżo, pachnąco …

Tak w przyrodzie, jak i w życiu. Czasem szarość, monotonia, zlodo-
wacenia i można się naskakać, naszaleć, ale i tak to niczego nie zmie-
ni. Wiosna przyjdzie w sobie wiadomym czasie. Jak ktoś powiedział: 
Możesz ściąć wszystkie kwiaty, ale nie możesz powstrzymać nadej-
ścia wiosny.
Każdy z nas ma czas na zwyczajność i świętowanie. Czas sacrum 

i profanum.

Marzec i kwiecień obfitują w Święta: Dzień Kobiet, Święta Wielkiej 
Nocy, wysyp popularnych imienin. Niepotrzebnie się spinamy, bo 
tak naprawdę wystarczy tak niewiele. Kto pamięta dawne święta, 
o których  trudno jest opowiedzieć i aż żal, że młode pokolenie nie 
zaznało ich niepowtarzalnego charakteru. 
A Wy pamiętacie? Zapach chleba z makiem z piekarni Kucharka czu-
ło się nie tylko w długiej kolejce po niego. Panie fryzowały się u ów-
czesnej mistrzyni grzebienia Wiktorii Rogal. A panowie spotykali 
się nie tylko po to, by obgadać świąteczne naprawy u Lekstona czy 
Wójcika… Od kilku pokoleń Labisków ciągnął się zapach swojskich 
wędlin. A gdzie indziej zupełnie inna woń - kręci w nosie, wyciska 
łzy z oczu. Chrzan. 
W święta nieświadomie szukamy zapachów z dzieciństwa. 

W kościele do dziś pachnie pasta do posadzek, jaką kiedyś moż-
na było poczuć w wielu domostwach. Wielkanoc z dawnych lat to 
woń świeżego prania, kiedy zasypiając w świeżo wypranej pościeli, 
w wywietrzonych pierzynach  oddychało się wiatrem... Czym jesz-
cze pachniał dom przed Wielkanocą? Kwasem, czosnkiem i majeran-
kiem. Z wędzonkową nutą, bo wielkanocny żur musiał być uwarzony 
na wędzonce, najczęściej na esencjonalnym, wyrazistym w smaku 
wywarze z szynki. To były Święta pachnące dobrą relacją z drugim 
człowiekiem, nie tylko przy wspólnym stole, ale i pracach poprze-

dzających całe wydarzenie. Dawne Święta Wielkanocne w pamięci 
mojej babci Józefy wiązały się z radością, oczekiwaniem i umiejętno-
ścią cieszenia się z małych rzeczy. Ludzie potrafili na czas świąt za-
wiesić wszelkie spory, a nawet trwale się pogodzić. Był to czas, który 
rządził się swoimi prawami.
Zwyczaje, które kultywowano, dawały spokój i poczucie bezpie-
czeństwa. 
Nikt nie myślał o kaloriach i nie było tylu grubasów. Zapach ku-
chennych przysmaków, zmieszany z zapachem wypastowanych 
podłóg, czuć było w całym mieszkaniu. Święta Wielkanocne to 
doskonały czas na pielęgnowanie małych, rodzinnych tradycji! 
Święta powinny dawać radość i dokładnie to, co jest w życzeniach, 
bo przecież liczy się dobra atmosfera i to, co ludzie odczuwają. Czy 
jest im po prostu dobrze razem ze sobą. Święta to dobra okazja, żeby 
uświadomić sobie, co jest dla nas ważne. Ale nad relacjami trzeba 
pracować cały rok.
Dlatego bez względu na to, czy kultową sałatkę jarzynową kroić 

będziecie pół dnia, czy kupicie gotową w plastykowym wiaderecz-

ku, niech Wam smakuje, bo zjedzona będzie w poczuciu przynależ-

ności, bliskości, zgody, z uśmiechem, humorem, na luzie. 
Nie pokazujcie ludziom, jacy jesteście wspaniali - dajcie im po prostu 
trochę uwagi i serca. To okazja, żeby choć na chwilę zwolnić, dostrzec 
innych ludzi, których tracimy z oczu w życiowym pędzie i obdarzyć 
ich uśmiechem. Nie tylko czerpiemy z tradycji, ale i ją współtworzy-
my i przekazujemy kolejnym pokoleniom.
Oby te kołacze i wyczyszczone ramy okienne, rywalizacja na ubra-
nia i paragony sklepowe dłuższe niż kiedykolwiek nie przygniotły 
relacji. To od Ciebie zależy, od Twojego nastawienia, czy będziesz za-
zdrościć sąsiadowi, że na Wielkanoc pojechał do Zakopanego pola 
krokusów fotografować, czy zauważysz te trzy dzikie, jakie pod Two-
im płotem zakwitły.
Życzę Ci, aby wszystkie tradycyjne potrawy i wypieki - albo ich 
zdroworozsądkowy zakup - udały się doskonale i uświetniły ro-
dzinne świętowanie. To wszystko ma być w tyle Świąt, a nie być ich 
centrum. Drogi Czytelniku BP, nie pozwól sobie na zmarnowanie 
Świąt! Nie stawiaj komercji nad wartościami. I błagam, nie wywołuj 
przedświątecznych awantur. Niech nie tylko potrawy będą dobre, 
ale nade wszystkim atmosfera!
Mam nadzieję, że ten niezwykły czas odmieni coś w waszym ży-
ciu. Wielkanoc to gotowość do zmiany życia. Tak jak zima przecho-
dzi wiosnę, jak gołe drzewa pokrywają się pączkami. Do stopnio-
wej zmiany.
Każdy ma prawo do wyboru i jaki by on nie był, musimy to usza-
nować. Niezależnie od tego, czy chcesz wyrazić radość z okazji 
zmartwychwstania Jezusa, czy po prostu podziękować za obecność 
swoich bliskich w swoim życiu, życzę Ci jak najmilszych spotkań 
w gronie przyjaciół i rodziny. Przyjmij ducha Wielkanocy, gdzie na-
siona dobroci, przebaczenia i miłości rozkwitają na nowo. Życzę Ci 
tego światła, które przezwycięża każdy mrok i oświetla decyzję na 
najtrudniejszych drogach. Niechaj  ten piękny czas utwierdzi Twoją 
wiarę w zwycięstwo dobra nad złem, życia nad śmiercią, miłości nad 
nienawiścią.
 Beata Bazan-Bagrowska

Pisane na paragonie

Kochani,

dziękuję za wszystkie ciepłe słowa, kwiaty, szczególnie przepiękne 
od naszego Koła Emerytów i Rencistów, składane z okazji srebr-
nego jubileuszu Bolesławskich Prezentacji. Dziękuję za Wasze 
przemyślenia i uwagi, osobiste i telefoniczne, związane z gazetą. 
Dziękuję za pomysły, podpowiedzi. Dzięki życzliwości wydawcy 
z okazji urodzin nakład BP został zwiększony do trzech tysięcy 
egzemplarzy. Jest to prezent dla wszystkich tych, którzy podczas 
kolportażu, jaki robię osobiście, sygnalizowali, że powinno być 
więcej egzemplarzy. Nie zawsze chodzi o to, by jeden egzemplarz 
był w jednym domu. Wiele osób promuje naszą gminę, rozsyłając 

BP do swoich bliskich w kraju i za granicą. Czy wiecie, że tą drogą 
Prezentacje docierają nawet do… Australii?
Gazetę tworzę i znam od początku, zdarłam też wiele par butów, by 
ją kolportować. 
Wiem, że choć do końca nie jest idealna, to jest na pewno 
oczekiwana.
W numerze lutowym zaczęliśmy prezentację inwestycji od tych 
najnowszych. W kolejnych odcinkach będziemy prezentować owo-
ce starszych kadencji radnych i wójtów: Jerzego Łaskawca, Krysty-
ny Kowalewskiej, Włodzimierza Smółki i Ryszarda Januszka.
Proszę, dajcie pisać w spokoju. 
 Beata Bazan-Bagrowska
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Szydełkowanie to jej pasja życiowa. Pani 

Ania Lorek każdą wolną chwilę spędza-

ła i spędza  z szydełkiem w ręku. Dzięki temu 

może poszczycić się ogromną kolekcją swo-

ich wyrobów, wśród których należy wy-

mienić: serwetki, obrusy, bieżniki, narzuty, 

makatki, koszyczki. Pani Ania tworzy pięk-

ne dzieła szydełkowe, które nie tylko cieszą 

oczy, ale i są fantastyczną ozdobą każdego 

wnętrza. Prace wykonuje z niezwykłą cier-

pliwością, starannością i precyzją. Jej twór-

czość jest doskonałym przykładem na to, że 

w kwestii rękodzieła żadna maszyna nigdy 

nie zastąpi czasochłonnej i uważnej pracy 

ludzkich dłoni. Spod jej ręki wyszło mnó-

stwo misternie wykonanych „cudeniek”. 

Bardzo wiele z nich trafiło w formie pre-

zentu lub upominku do rodziny, przyjaciół 

i znajomych.

- To wystawa, jakiej jeszcze nie było… - twierdzi 

dyrektor Centrum Kultury Barbara Rzońca.

 - W pracowni plastycznej w dworku przyby-

wało bielutkich, wykrochmalonych koronek, 

mocno czerwonych maków oraz projektów 

mody specjalnie dla kobiet. 14 marca w sali 

ślubów w dworze w Bolesławiu odbył się 

wernisaż pani Ani Lorek, która ma wspa-

niałą pasję. Można nazwać ją Mistrzynią 

koronkarstwa, tak jak istnieje modna w Pol-

sce i na świecie koronka koniakowska, tak 

od tej pory modna będzie koronka bolesław-

ska, a także ręcznie wykonane folkowe ha-

�y oraz te o nazwie Richelieu. Na wystawie 

można też zobaczyć spuściznę po mamie 

pani Ani - Mariannie, która również była 

Mistrzynią rękodzieła. Niektóre z tych daw-

nych koronek powstawały dawno temu, kie-

dy to dziewczyny tańczyły pod kasztanami 

i pasły krowy na łąkach. Czasy były malow-

nicze i sprzyjały powstawaniu małych arcy-

dzieł. Dzisiaj z łezką w oku wspominałyśmy 

kuchnie naszych babć, gdzie wisiały makat-

ki przypominające o tym, że „Gdzie gospodyń 

sześć, tam nie ma co jeść" , albo, że „Zimna 

woda zdrowia doda". Przypominałyśmy 

sobie łóżka przykryte pierzynami i stosem 

poduszek wypełnionych gęsim pierzem 

obleczone w poszewki wykonane na szy-

dełku. Inna estetyka, pełna pracy ludzkich 

rąk, zero sztucznej inteligencji, warto pobyć 

w niej dłużej niż chwilkę. Proponuję skusić 

się na ręcznie robioną serwetę do koszyczka 

wielkanocnego, a nie tę „bezplamową” z wę-

gla… - mówiła Iwona Skupińska, instruktor 

plastyki.

- Mama mnie trochę nauczyła, a potem Ania 

Zajder na kursie w Bolesławiu. Jej ojciec był 

w naszym kościele organistą - opowiada 

pani Ania. - Wiele pokazała mi siostra mamy, 

Halina Gołąb z Kielc.

- Igła szydełko i nici to wielka miłość i pasja 

mojej Mamy. Te 80 sztuk, to taka mała cząst-

ka jej rękodzieła. Jestem z rodziny wielopoko-

leniowej. Do dziś mam przed oczami, jak na 

Dąbrówce, na kozetce w kuchni, dziadek czy-

tał na głos książki, a zasłuchane panie robiły 

cudeńka na szydełku - opowiada Małgosia.

- Serdecznie dziękuję w imieniu mojej Mamy 

i własnym Basi Rzońca, Iwonie Skupińskiej, 

Beacie  Bazan-Bagrowskiej, koleżankom 

z KGW Bolesław, paniom z Akademii Aktyw-

nego Seniora, Krysi, Ani i Marysi oraz wszyst-

kim obecnym na wystawie rękodzieła mojej 

mamy. Dziękuję Grażynie Jarząb za piękną 

piosenkę dla mamy - dodaje córka Ani. 

- Mamy nadzieję, że nasza kolekcja spodoba 

się wielu osobom – z kilku pokoleń. Wnucz-

ka Marta nauczyła mnie korzystać z Inter-

netu… - wyznaje pani Ania.

*
Życzymy nie tylko miłego oglądania, ale 

i czerpania wzoru z pani Ani! Wszak ona 

wzorowała się na najlepszych i ciągle jest na 

to otwarta. Te prace mówią same za siebie! 

To wielkanocne marzenia wielu z pań!

  

 Beata Bazan-Bagrowska

Walizka pełna  
koronkowej  
roboty…
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NOWOŚCI 
WYDAWNICZE

Magia czytania, siła technologii

W naszej bibliotece można skorzystać z darmowego dostępu 

do Legimi. Platforma oferuje 243 000 książek w wersji elek-

tronicznej do czytania oraz 80 000 wersji do słuchania, w tym no-

wości wydawnicze oraz bestsellery polskie i zagraniczne.

Co należy zrobić aby otrzymać kod dostępu?

Posiadać ważną kartę biblioteczną.

Zgłosić się po kod dostępu do biblioteki w Bolesławiu.

Korzystając z tego linku: legimi.pl/rajska/ zarejestrować się na 

stronie Legimi zakładając nowe konto.

Pobrać darmową aplikację Legimi na swoje urządzenie, zalogo-

wać się i korzystać z serwisu bez ograniczeń.

Kody dostępu do Legimi są ważne przez 30 dni od momentu 

aktywacji.  Liczba kodów jest ograniczona. Decyduje kolejność zgło-

szeń od pierwszego (roboczego) dnia danego miesiąca.

W razie pytań napisz do nas na Facebooku lub zapytaj bibliotekarza.

Zapraszamy również do biblioteki po nowości wydawnicze w tradycyjnej formie.


